

Call for Papers

Across Cultures: Intercultural Communication in a Borderless World **13–15 November 2025, Chişinău, Republic of Moldova**

The Department of Humanities and Social Sciences at the Cross-border Faculty, “Dunarea de Jos” University of Galaţi, together with academic partners in the Republic of Moldova, invites proposals for the international conference:

Across Cultures: Intercultural Communication in a Borderless World, to be held in Chişinău on **13–15 November 2025.**

In recent decades, the concept of intercultural communication has acquired unprecedented significance. The acceleration of globalization, the rise of digital technologies, and the intensification of migration have all reshaped the ways in which cultures come into contact, cooperate, or conflict. Boundaries that once seemed stable are constantly being renegotiated, while new spaces of encounter, whether virtual, institutional, or artistic, invite fresh perspectives on dialogue and exchange.

The world is far from “borderless.” National identities, cultural memories, and linguistic traditions remain deeply influential, sometimes fostering productive hybridity, but at other times reinforcing separation and exclusion. In this context, intercultural communication must be understood not only as a tool for bridging differences but also as a field of tension in which power relations, historical legacies, and collective imaginaries play a decisive role.

The conference **Across Cultures: Intercultural Communication in a Borderless World** brings together scholars and practitioners to explore these dynamics in all their complexity. Participants are invited to reflect on how intercultural dialogue is shaped by language policies, translation practices, pedagogical models, and creative expression in literature, film, and the arts. The conference is equally concerned with the ways in which cultural memory and identity are negotiated in border regions, how digital platforms mediate global communication, and how conflict, migration, and displacement challenge our understanding of shared values and common ground.

By fostering dialogue across disciplines and cultural backgrounds, the event seeks to contribute to a more nuanced understanding of what it means to live, communicate, and create in a world where borders are at once dissolved and reasserted.

Suggested Topics

- Theories and practices of intercultural communication
- Negotiating language and identity in border regions
- Multilingualism and translation as forms of mediation
- Intercultural dialogue in literature, film, and the arts
- Cultural memory and identity in transnational contexts
- Media discourses and intercultural representation
- Digital communication and global networks
- Migration, conflict, and cultural negotiation
- Pedagogical models of intercultural competence

Formats

- **Individual papers** (20 minutes + 10 minutes discussion)
- **Workshops or roundtables** (interactive sessions, 60–90 minutes)

Key Dates

- **Abstract submission deadline:** 25 October 2025
- **Notification of acceptance:** 1 November 2025
- **Final programme announced:** 10 November 2025

Submission Guidelines

Please send an abstract of **200 words**, accompanied by a short bio (up to 100 words), to:
monica.toma@ugal.ro

Languages of the Conference: English, Romanian, French

Publication

A selection of peer-reviewed papers will be published in an edited volume or special issue of the journal ACROSS, indexed in ERIH PLUS and EBSCO.

Venue

The conference will be hosted in **Chişinău, Republic of Moldova**. Details regarding venue, travel, and accommodation will be communicated upon acceptance.

We look forward to welcoming you to Chişinău in November 2025 for three days of dialogue, reflection, and exchange on intercultural communication in a borderless world.

The conference is funded by the Special Situations Fund (FSS).

No participation or publication fees will be charged.

Apel la contribuții

Across Cultures: Intercultural Communication in a Borderless World

13–15 noiembrie 2025, Chișinău, Republica Moldova

Departamentul de Științe Socio-umane al Facultății Transfrontaliere, Universitatea „Dunărea de Jos” din Galați, împreună cu partenerii academici din Republica Moldova, invită propuneri pentru conferința internațională:

Across Cultures: Intercultural Communication in a Borderless World

care va avea loc la Chișinău în perioada **13–15 noiembrie 2025**.

În ultimele decenii, conceptul de comunicare interculturală a dobândit o importanță fără precedent. Accelerarea globalizării, apariția tehnologiilor digitale și intensificarea migrației au remodelat felul în care culturile intră în contact, cooperează sau intră în conflict. Granițele odinioară stabile sunt constant renegociate, iar noi spații de întâlnire, fie ele virtuale, instituționale sau artistice, deschid perspective noi asupra dialogului și schimbului cultural.

Lumea nu este însă „fără frontiere”. Identitățile naționale, memoriile culturale și tradițiile lingvistice rămân profund influente, uneori favorizând hibriditatea productivă, alteori întărind separarea și excluderea. În acest context, comunicarea interculturală trebuie înțeleasă nu doar ca un instrument de apropiere, ci și ca un câmp de tensiune în care raporturile de putere, moștenirile istorice și imaginarul colectiv joacă un rol esențial.

Conferința **Across Cultures: Intercultural Communication in a Borderless World** reunește cercetători și practicieni pentru a analiza aceste dinamici în toată complexitatea lor. Participanții sunt invitați să reflecteze asupra modului în care dialogul intercultural este modelat de politici lingvistice, practici de traducere, modele pedagogice și expresii artistice în literatură, film și arte. Conferința își propune, de asemenea, să discute felul în care memoria culturală și identitatea se negociază în regiunile de frontieră, cum platformele digitale mediază comunicarea globală și cum migrația, conflictul și deplasarea provoacă înțelegerea valorilor comune.

Tematici propuse

- Teorii și practici ale comunicării interculturale
- Negocierea limbii și identității în zone de frontieră
- Multilingvism și traducere ca forme de mediere
- Dialog intercultural în literatură, film și arte
- Memorie culturală și identitate în contexte transnaționale
- Discursuri mediatice și reprezentări interculturale
- Comunicarea digitală și rețele globale
- Migrație, conflict și negociere culturală
- Modele pedagogice ale competenței interculturale

Formate

- Comunicări individuale (20 min + 10 min discuții)
- Ateliere sau mese rotunde (sesiuni interactive, 60–90 min)

Date importante

- **Trimiterea rezumatelor:** 25 octombrie 2025
- **Anunțarea acceptării:** 1 noiembrie 2025
- **Programul final:** 10 noiembrie 2025

Vă rugăm să trimiteți un rezumat de **200 cuvinte**, însoțit de o scurtă prezentare bio (max. 150 de cuvinte), la: monica.toma@ugal.ro

Limbi de lucru: engleză, română, franceză

Publicare

O selecție de lucrări evaluate academic va fi publicată într-un volum sau număr special al jurnalului facultății, ACROSS, indexat în ERIH PLUS și EBSCO.

Locație

Conferința va avea loc la **Chișinău, Republica Moldova**. Detaliile privind locația exactă, transportul și cazarea vor fi comunicate participanților acceptați.

Vă așteptăm la Chișinău, în noiembrie 2025, pentru trei zile de dialog, reflecție și schimburi privind comunicarea interculturală într-o lume fără frontiere.

Conferința este finanțată prin **Fondul pentru Situații Speciale (FSS)**.

Nu se percepe taxă de participare sau de publicare.

Appel à communications

Across Cultures: Intercultural Communication in a Borderless World

13–15 novembre 2025, Chisinau, République de Moldavie

Le Département des Sciences Humaines et Sociales de la Faculté Transfrontalière, Université « Dunarea de Jos » de Galați, en partenariat avec des institutions de la République de Moldavie, lance un appel à communications pour la conférence internationale :

Across Cultures: Intercultural Communication in a Borderless World
qui se tiendra à Chisinau du **13 au 15 novembre 2025**.

Au cours des dernières décennies, le concept de communication interculturelle a acquis une importance sans précédent. L'accélération de la mondialisation, le développement des technologies numériques et l'intensification des migrations ont transformé les modalités de contact, de coopération ou de conflit entre les cultures. Des frontières autrefois stables sont sans cesse renégociées, tandis que de nouveaux espaces de rencontre, qu'ils soient virtuels, institutionnels ou artistiques, ouvrent la voie à de nouvelles perspectives de dialogue et d'échange.

Le monde est pourtant loin d'être « sans frontières ». Les identités nationales, les mémoires culturelles et les traditions linguistiques conservent une influence profonde, favorisant parfois une hybridité féconde, mais renforçant aussi la séparation et l'exclusion. Dans ce contexte, la communication interculturelle doit être comprise non seulement comme un outil de rapprochement, mais aussi comme un champ de tensions où les rapports de pouvoir, les héritages historiques et les imaginaires collectifs jouent un rôle déterminant.

La conférence **Across Cultures: Intercultural Communication in a Borderless World** réunit chercheurs et praticiens afin d'explorer ces dynamiques dans toute leur complexité. Les participants sont invités à réfléchir à la manière dont le dialogue interculturel est façonné par les politiques linguistiques, les pratiques de traduction, les modèles pédagogiques et les expressions artistiques dans la littérature, le cinéma et les arts. Elle vise également à examiner la négociation de la mémoire culturelle et de l'identité dans les régions frontalières, la médiation de la communication mondiale par les plateformes numériques, ainsi que les défis que posent la migration, le conflit et le déplacement à la compréhension des valeurs partagées.

Thématiques suggérées

- Théories et pratiques de la communication interculturelle
- Négociation de la langue et de l'identité dans les zones frontalières
- Multilinguisme et traduction comme médiation
- Dialogue interculturel dans la littérature, le cinéma et les arts
- Mémoire culturelle et identité dans des contextes transnationaux
- Discours médiatiques et représentations interculturelles
- Communication numérique et réseaux mondiaux
- Migration, conflit et négociation culturelle
- Modèles pédagogiques de la compétence interculturelle

Formats

- **Communications individuelles** (20 min + 10 min de discussion)

- **Ateliers ou tables rondes** (sessions interactives, 60–90 min)

Dates importantes

- **Soumission des résumés** : 25 octobre 2025
- **Notification d'acceptation** : 1 novembre 2025
- **Programme final** : 10 novembre 2025

Modalités de soumission

Merci d'envoyer un résumé de **200 mots**, accompagné d'une brève présentation bio (150 mots maximum), à l'adresse suivante : monica.toma@ugal.ro

Langues de la conférence : anglais, roumain, français

Publication

Une sélection des communications évaluées par les pairs sera publiée dans un volume collectif ou un numéro spécial de revue ACROSS, indexé dans des bases de données internationales.

Lieu

La conférence se tiendra à **Chisinau, République de Moldavie**. Des informations complémentaires concernant le lieu, le transport et l'hébergement seront transmises aux participants acceptés.

Nous vous donnons rendez-vous à Chisinau en novembre 2025 pour trois journées de dialogue, de réflexion et d'échanges autour de la communication interculturelle dans un monde sans frontières.

La conférence est financée par le Fonds pour Situations Spéciales (FSS). Aucun frais de participation ou de publication ne seront demandés.